



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၤ

မၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိခိၣ်ဒူသဝီပူၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢယူၤ ၂၈၁၆, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-94-D1

တီအူကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC သုးကဘီယူၤတၢ်ခးလီၤတၢ် ဘၣ်သံသဝီဖိ (၄) ဂၤ ဒီး ဘၣ်ဒိ (၉) ဂၤ, ပာ်ဃုာ်ဒီးဖိသၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဖဲ ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ် (လၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ်)

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလၢ ဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ် လီၤ. ဖဲလၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်, SAC ဟဲၣ်လံာ်ခိၣ်ပတၢ်, လၢအအိၣ်လၢ တီအူက ဘီယူၤသန့, ဟဲခးလီၤဝဲ တၢ်ဖဲ ဧ--- သဝီ, ထံဒုကဝီ, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤ, ဘၣ်ဒိဝဲပှၤ သဝီဖိ (၄)ဂၤ အကျါပာ်ဃုာ်ဒီး ဖိသၣ် (၂)ဂၤ ဒီး ဘၣ်သံ ပိာ်မုာ်သးပှၤ သးနံၣ်ခိၣ် (၈၅)နံၣ် (၁)ဂၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိ လၢပှၤဘၣ်ဒိအကျါတဂၤ ဘၣ်တၢ်လဲၤဆၢအါဆူ န့ၣ်ပှၤတီၣ် (နေပြည်တော်) ဝှၢ်လၢတၢ်ဒီးကူစါယါဘျါသးအဂီၢ်, ဖဲတၢ်လီၤ လၢအဝဲဘၣ်ဒိတူၢ်ကွံာ်အခိၣ်တခါန့ၣ်လီၤ. SAC ဟဲၣ်လံာ်ခိၣ်ပတၢ် ခးလီၤစ့ၢ်ကီးတၢ်ဖဲ အ--- သဝီ, ထံဒုကဝီ, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဘျီဝဲအံၤ ပှၤသဝီဖိဘၣ်ဒိ (၅)ဂၤ, ဘၣ်သံ (၃)ဂၤ, ပာ် ဃုာ်စ့ၢ်ကီးဒီး ဖိသၣ် သးနံၣ် (၈)နံၣ် ခံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလီၤတၢ်ဒီးကဘီယူၤ လၢဘျီဝဲအံၤဘၣ်ဟးဂီၤစ့ၢ်ကီးဟံၣ်, တၢ်ဖဲအိၣ် မၤအိၣ်အလီၢ် ဒီးဘၣ်သံစ့ၢ်ကီးဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢတၢ်ကဲထီၣ်သး တၢ်တဘျီအခါလံာ်လံာ်န့ၣ်, ဖဲသဝီဝဲန့ၣ်အပူၤ ဒီးအကပိၤကပတဖၣ် တၢ်ဒုးတၢ်ယာ်ဒီးသးဖိၣ်စုကဝဲတဖၣ် အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ တအိၣ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် တူၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်သးသဟီၣ်လီၤစၢ်, သးပျဲတီၢ်တၢ် ဒီး တၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးသ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

ကဘီယူၤခးလီၤတၢ်ဖဲ ဧ--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်

ဖဲလၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်, ဟါလီၤခိ ၂ န့ၣ်ရံၣ် အဆၢကတီၢ်, SAC အဟဲၣ်လံာ်ခိၣ်ပတၢ် လၢအအိၣ်လၢ တီအူက ဘီယူၤသန့ ဖဲ တ.ပ.ခ [တောင်ပိုင်းတိုင်းစစ်ဌာနချုပ် (တပခ) - (တောင်ငူ)], တီအူဂ့ၢ်, တဘျီဟဲကွံာ်လီၤဝဲမ့ၣ်ပိာ်ဖဲ ဧ--- သဝီ, ကဝီဒု (၃), ဖဲ ထံဒုကဝီ, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအပူၤကွံာ် ၂၀၂၃ နံၣ်, လၢတၢ်ကဲထီၣ်သး

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လၢမးရှး ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီပှၤမၤသ ကိးတၢ်တဂၤ ဖဲတီအူကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ် အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤ ဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၣ်က စၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရှဲပုးအါထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီကဝီအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရှဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်တၢ်အခါလံၤလံၤန့ၣ်, တၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်ဒီးသုးဖီၣ်စုကဝဲၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ တအိၣ်နီၣ်တမံၤဘၣ်. လၢကဘီၣ်ယူၤတၢ်ဟဲးလီၤ တၢ်အယံၤ ဧ--- သဝီဖိ (၄)ဂၤ ဘၣ်ဒိ ဒီး မ့ၣ်ပီၢ်အက့ၤ, ဒီး ပိၢ်မုၢ်သးပုၤ သးနံၣ် (၈၅) နံၣ်လၢဘၣ်တၢ်ကိးအမံၤလၢ ဒီးဖ--- လၢ အအိၣ်လၢ ဧ--- သဝီ, ကဝီၤဒု-၃, တၢ်သံဝဲတဘျီယီ မ့ၢ်လၢအဘၣ်ဒိ ဖဲအခိၣ်, အဟၢဖၢ, ဒီး အသးနီၣ်ပုၤအယံၤန့ၣ်လီၤ. အခိၣ် သုၣ်သံသ့ဖး, ဒီးအပံၣ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ပိၢ်မုၢ်သးနံၣ် (၃၅)နံၣ် လၢအမံၤမ့ၢ် ဒီး ဂ--- ဘၣ်ဒိစ့ၢ်ကိးဖဲအခိၣ် ဒီးဘၣ်ဒိၣ်တူၢ်ကွံာ် ဝဲအခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤဘၣ်ဒိလၢအဝဲ (၃)ဂၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ ဒီးည---, သးနံၣ် (၃၅) နံၣ်, မၣ်လ---, သးနံၣ် (၁၂)နံၣ်, ဒီး ဖိသုၣ်လၢ တၢ်တသ့ၣ်ညါအမံၤဘၣ်, သးနံၣ် (၁)နံၣ်ဘျီတၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကိးဂၤဒဲးအံၤ မ့ၢ်ဝဲပယီၤကလုာ် ဒီးမ့ၢ်ပုၤဘၣ်သီခါဖိန့ၣ်လီၤ. ပုၤဘၣ်ဒိ (၄)ဂၤအံၤ ဘၣ်တၢ်လဲၤဆုၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢသီလ့ၣ် ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ ယုၤတၢ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်, ပကိၤကီၢ်ခိတကပၤန့ၣ် လီၤ. တၢ်ဆါဟံၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ ယုၤတၢ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်တဖျါအံၤ လၢတၢ်ကကူၤစါ ဒီးဂ--- လၢအ အဘၣ်ဒိၣ်တူၢ်အခိၣ်တၢ်အံၤအဂီၢ် တၢ်ပီးတၢ်လီတလၢပုၤဘၣ်အယံၤ ဘၣ်တၢ်လဲၤဆုၢ်က့ၤအီၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ် လၢအအိၣ် လၢ န့ၣ်ပုၤဒီးဝဲ, လၢကဘၣ်လဲၤတၢ်ဒုၣ်စၢၤ စါစုၤယံၤအိၣ် ၄ နံၣ်ရံၣ် ယုၤသုၣ်ကျဲန့ၣ်လီၤ. [ပုၤသဝီဖိလၢအဘၣ် ဒိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢ တၢ်ကူ စါယါဘျီအဂီၢ်လၢ ပုၤဂ့ၢ်ဝီၣ်တၢ်ကရၢကရိအအိၣ်နီၣ်တဖုဘၣ်].

လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ, မ့ၣ်ပီၢ်အက့ၤဖျါဘၣ်ဒိဝဲဟံၣ် (၂)ဖျါ လၢအမ့ၢ် အူထ--- ဒီး အူန--- (လၢတၢ်တသ့ၣ်ညါသးနံၣ်ဘၣ်) အဟံၣ် န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိခံၤအံၤမ့ၢ်ဝဲ ပုၤဘၣ်သီခါဖိ ဒီး ပယီၤကလုာ်န့ၣ်လီၤ. ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိတၢ်ဘျီဒါတနီၤဘၣ်ဒိ ဒီး ဘၣ်သံအိၣ်စ့ၢ်ကိး န့ၣ်လီၤ. ကျိၢ်မိၢ်ကနီ (၁) ဒု, ထွံၣ် (၁) ဒု, ဒီး ဆိတနီၤ သံဝဲ ဒီး ကျိၢ် (၃) ဒုဘၣ်ဒိ, ဒီး ထွံၣ် (၂) ဒုအခိၣ်တူၢ်ကွံာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မုၢ် တၢ်ဘီသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးဟးဂီၤကွံာ်ဝဲလၢမ့ၢ်ပီၢ်အတၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်ဒီးမ့ၢ်ပီၢ်အက့ၤဖျါဘၣ်အယံၤန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိဟံၣ်ဖျါထီၣ် စ့ၢ်ကိး KHRG ပျီပုၤမၤတၢ်ဖိလၢ တၢ်ဘၣ်ကွံာ်ဆၢၣ်မဲၣ်ကဘီယူၤတၢ်ခးလီၤတၢ်ဝဲအံၤ မၤစုၤလီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အသးသဟီၣ် ဒီး တူၢ်ဘၣ်တၢ်တမုၢ်တလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကဘီၣ်ယူၤတၢ်ခးလီၤတၢ်ဖဲ အ--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်

ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၁သီ, ၂၀၂၄နံၣ်, ဟါလီၤခိ ၂:၂၄ မံးနံးအဆၢကတီၢ်, ဟံၣ်လံၣ်ခိၣ်ပတၢ်လၢ တီအူကဘီၣ်ယူၤသန့တဘျီ ဟဲကွံာ်လီၤကဒီးဝဲမ့ၢ်ပီၢ်ဆူ အ--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ခိၣ်မိၢ်ခိၣ်ကီၢ်ဆၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပီၢ်တဖျါလီၤတၢ်ဘၣ်ဝဲဖဲ သဝီဖိအ ဟံၣ်လၢအိၣ်ဒီးဟံၣ်ဖိဃီဖိ (၈)ဂၤတဖျါအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိအကျါ (၃)ဂၤသံဝဲ ဒီး လၢအအိၣ်တူၢ် (၅)ဂၤန့ၣ်တခိဘၣ်ဒိ ဝဲန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ လဲၤဝဲဆူ ယုၤတၢ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်, ပကိၤကီၢ်ခိ, လၢတၢ်ဒီးကူၤစါယါဘျီသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲ သ့ၣ်တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကူၤစါယါဘျီအဘူးအလဲလၢ ပုၤဂ့ၢ်ဝီၣ်တၢ်ကရၢကရိအအိၣ်နီၣ်တဖုဘၣ်. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ ကျိၢ် (၃) ဒုဘၣ်သံ စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. အ--- သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးအတၢ်တူၢ်ဘၣ်လၢဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်သးပျံၤတီၢ်တၢ် လၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်လဲၤ ခိဖျါဘၣ်ဝဲကဘီၣ်ယူၤတၢ်ခးလီၤတၢ်အံၤအယံၤန့ၣ်လီၤ.

အ--- သဝီဖိလၢတူၢ်ဘၣ်ကဘီၣ်ယူၤတၢ်ခးလီၤတၢ်တဖၣ်အဂ့ၢ်အကျါ

ပုၤဘၣ်ဒိတဖၣ်အဂ့ၢ်အကျါ					
မံၤ	ဒီးယ---	မိၤတ---	မိၤဒ---	မၣ်ဝ---	မိၤသ---
သးနံၣ်	(၄၀) နံၣ်	(၁၀) နံၣ်	(၁၀) နံၣ်	(၉) နံၣ်	(၂၀) နံၣ်
မုၢ်/ခွါ	မုၢ်	ခွါ	ခွါ	မုၢ်	ခွါ
ကလုာ်	ပယီၤ	ပယီၤ	ပယီၤ	ပယီၤ	ပယီၤ
သဘူ/ထီၣ်ပုၤ	[တသ့ၣ်ညါ]	-	-	-	[တသ့ၣ်ညါ]
တၢ်ဖးအိၣ်မၤအိၣ်	[တသ့ၣ်ညါ]	-	-	-	[တသ့ၣ်ညါ]

တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ
လီၢ်လၢ	-	-	-	-	-
သဝီ	အ--- သဝီ	အ--- သဝီ	အ--- သဝီ	အ--- သဝီ	အ--- သဝီ
တၢ်မၤနီၣ်	သးသမူတၢ်လီၤဘၣ် ယိၣ်အိၣ်	သးသမူတၢ်လီၤဘၣ် ယိၣ်တအိၣ်ဘၣ်	သးသမူတၢ်လီၤဘၣ် ယိၣ်တအိၣ်ဘၣ်	သးသမူတၢ်လီၤဘၣ် ယိၣ်တအိၣ်ဘၣ်	သးသမူတၢ်လီၤဘၣ် ယိၣ်တအိၣ်ဘၣ်

ပုၤလၢအသံတဖၣ်အဂ့ၢ်အကျါ			
မံၤ	မိၤဘ---	မၢ်စ---	ဒီၤင---
သးနီၣ်	(၈) နီၣ်	(၈) နီၣ်	(၄၂) နီၣ်
မုၢ်/ခွါ	ခွါ	မုၢ်	မုၢ်
ကလုာ်	ပယီၤ	ပယီၤ	ပယီၤ
သဘူၣ်/ထီၣ်ပုၢ်	-	-	[တသ့ၣ်ညါ]
တၢ်ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်	-	-	[တသ့ၣ်ညါ]
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ
လီၢ်လၢ	-	-	[တသ့ၣ်ညါ]
သဝီ	အ--- သဝီ	အ--- သဝီ	အ--- သဝီ



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤ ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၀၂၄ နီၣ်, ဖဲအ--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ဒီဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဒီးန့ၢ် ဘၣ်ဝဲတၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤလၢပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဘူးတၢ်အအိၣ် ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၄ သီ, ၂၀၂၄ နီၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တဘျီအံၤအဟံၣ်ဖျါ ထီၣ်ဝဲ ကျိၢ်သံတဒုအဂီၤ ဒီးတၢ်ဂီၤလၢအလွဲတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ပုၤသဝီဖဲဖိမိၢ်မုၢ်တဂၤ လၢအဘၣ်သံဒီး SAC အတၢ်ခးလီၤတၢ်ဒီး ဟဲၣ်လံၣ်ခိၣ် ပတၢ်ကဘီယူၤလၢအဟဲန့ၣ်လၢ တီအူကဘီယူၤသန့တကပၤ ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၄သီ, ၂၀၂၄ နီၣ်န့ၣ်လီၤ. ကဘီယူၤတၢ်ခးလီၤတၢ်ဖဲ အ--- သဝီ

ပူၤအံၤ ဘၣ်ဒိဝဲပုၤသဝီဖိ (၅) ဂၤ, ဘၣ်သံ (၃) ဂၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘူတဖုၣ်လၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖုၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုၣ်အံၤ ဒ်သိးကပံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖုၣ်အကလုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘၣ် ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖုၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ.